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جهازیان:  فهیمه  سیاســی-  گروه 
خبرگزاری ها عصر روز گذشــته اعلام 
کردند که »در جلســه شــورای عالی 
فضای مجازی پس از بحث و بررســی، 
اهمیت حکمرانی  بر  تاکید  اعضا ضمن 
قانونمنــد در فضای مجــازی به رفع 
برخی  به  دسترســی  محدودیت های 
ســکوهای پرکاربرد خارجی شــامل 
رای  اجماع  با  گوگل پلی،  و  واتســاپ 

مثبت دادند.«
براساس این گزارش، یکصد و چهارمین 
جلسه شورای عالی فضای مجازی عصر روز 
ســه شــنبه چهارم دی ماه با حضور سران 
ســه قوه، وزیــران و اعضای شــورای عالی 
فضای مجازی کشــور برگزار شــد و در این 
جلســه، موضوع بازنگری در سیاســت های 
مسدودســازی، مجدد طرح و پــس از ارایه 
نظرات دســتگاه ها، که پیشتر مورد بررسی 
قرار گرفته بود، در جلسه مطرح شد.همچنین 
در این جلســه، اعضا بر حمایت از سکوهای 

داخلی تاکید کردند.
این یکی از مهمترین وعده های مســعود 
پزشــکیان در چهاردهمیــن دوره انتخابات 
ریاســت جمهوری بود کــه در مناظرات و 
تبلیغات انتخاباتی دربــاره آن صحبت های 
فراوانــی شــد. البته عیســی زارغ پور وزیر 
ارتباطات دولت ســیزدهم نیز در حاشــیه 
دولت و در جمع خبرنگاران چندین بار این 
موضوع را مطرح کرد که دولت خواستار رفع 
فیلتر گوگل پلی است، اما چه کسی است که 
نداند حتی وزرای دولت ســیزدهم به دلیل 
نگاه بســته و تنگنظرانه به دلیل اینکه عضو 
حقوقی شورای عالی فضای مجازی بودند، با 

رفع آن مخالفت کردند. 
برهمین اســاس، شهاب الدین طباطبایی 
در حساب کاربری خود در شبکه اجتماعی 
ایکــس نوشــت: » در گام اولِ طــرح رفــع 
محدودیت فیلترینگ، واتساپ و گوگل پلی، 
بــا اجماع رای مثبت اعضای شــورای عالی 

مجازی رفع فیلتر شد.«
ستار هاشــمی وزیر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات نیز در حســاب کاربــری خود در 
شــبکه اجتماعی ایکس نوشت: »امروز گام 
اول رفــع محدودیت از اینترنت را با همدلی 
و وفاق برداشتیم؛ از پیگیری رئیس جمهوری 
و همراهی رسانه ها و فعالان ممنونم و بیش 
از پیش به این همراهی و همدلی نیازمندیم. 

این مسیر ادامه دارد....«
پیش از این و در دومین جلســه شورای 
عالی فضای مجازی پس از گزارشی که مرکز 
ملی فضای مجازی با دستور رئیس جمهوری 
که در اولین جلسه به این مرکز داده شده بود، 
از آخرین وضعیت کیفیت شبکه و دسترسی 
مردم به اینترنت و همچنین مشکلات پیش 
آمده برای کســب و کار های فضای مجازی، 
ارائه شــد و طرحی یک صفحه ای و در چند 
بند با هدف رفع فیلتر چند پلتفرم توســط 
وزارت ارتباطات به اعضا ارائه شد. در همین 
جلســه رئیس جمهوری کارگروهی را برای 
بررســی بیشتر این طرح تعیین و بازگشایی 

را منوط به نظر نهایی این کارگروه دانست.
به نظر می رســد با مصوبه امروز هســته 
ســخت مقاومت در برابر رفع فیلتر شکسته 
شــده و در آینــده عرصــه برای کاســبان 
فیلترینگ و فروشندگان فیلترشکن تنگ تر 

خواهد شد.
ابراز آمادگی وزیر ارتباطات

 برای فراهم ساختن زیرساخت ها 
جهت رفع فیلتر دیگر سکوهای 

اینترنتی
اما صبح روز سه شنبه سید ستار هاشمی که 
برای بازدید به نمایشــگاه تلکام رفته بود در 
جمع خبرنگاران بدون اشاره مستقیم درباره 

رفع فیلتربرخی از سکوهای اینترنتی با بیان 
اینکه زیرســاخت های رفــع فیلترینگ در 
حال آماده ســازی است، درباره برخی گمانه 
زنی ها مبنی بر احتمال رفع فیلترینگ برخی 
ســکوهای اینترنتی در جلسه شورای عالی 
فضای مجازی گفت: امیدواریم که در جلسه 
عصر امروز )ســه شــنبه(  تصمیمات خوبی 

اتخاذ شود.
وی با بیان این مطلب در پاسخ به اینکه 
آیا در جلسه عصر امروز شورای عالی فضای 
مجازی تصمیمی درباره رفع برخی سکوهای 
اینترنتی اتخاذ خواهد شــد یا خیر، تصریح 
کرد: اجازه دهید تمرکز کافی برای جلســه 
عصر داشــته باشــیم اما امیدواریــم که به 

تصمیمات خوبی برسیم.
وی ادامه داد: زیرساخت های مناسب برای 
رفع فیلتر برخی از سکوهای در کشور وجود 
دارد و در حال آماده سازی بیشتر در سایر زیر 
ساخت ها هســتیم. وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات با تاکید بر اینکه موضع دولت و این 
وزارتخانه در باره فیلترینگ مشخص است، 
یادآور شد: اینکه می بینید که افراد مختلف 
آمار و ارقامی در این خصوص ارایه می کنند، 
نشــان می دهد که وزارت ارتباطات در این 
زمینه فعال عمل کرده اســت و همه اذعان 

دارند که وضعیت کنونی مطلوب نیست.
هاشمی با بیان اینکه در موضوع فیلترینگ 
بحث های جدی کارشناســی صورت گرفته 
است، بر پرهیز از نگاه سیاسی به فیلترینگ 
تاکید کــرد و افزود: ســعی کردیم موضوع 
فیلترینگ را در فضای سیاسی دنبال نکنیم 
زیرا می خواستیم کارها به صورت کارشناسی 

و به دور از هیاهو و جنجال پیش برود.
وزیر ارتباطات تاکید کرد: این وزارتخانه 
در ماههای گذشته با جدیت و مبتنی بر کار 
کارشناســی موضوع فیلترینگ را پیگیری 
کرده اســت و در نتیجه امــروز هر کس با 
هر نگاهی بر این اعتقاد اســت که وضعیت 

موجود، مطلوب نیست.
آخرین تیر مخالفانِ رفع فیلترینگ با 

نامه ای بدون هویت
از سوی دیگر مخالفان رفع فیلترینگ در 
آخرین دقایق تشــکیل شورای عالی فضای 
مجازی به صف شدند تا فشار را بر اعضا برای 

لغو نشدن فیلترینگ عملیاتی کنند.
خبرآنلاین نوشت: ساعاتی مانده به جلسه 
تعیین کننده شــورای عالــی فضای مجازی 
برای تصمیم گیری دربــاره رفع فیلترینگ، 
تندروهای مخالف این اقدام، یکی از آخرین 
تیرهای در چله شــان را رها و آن را رسانه ای 

کردند.
آنگونــه که رســانه های اصولگرا گزارش 

داده انــد، بیش از ۱۰۰ نماینــده نامه ای به 
اعضای شورای عالی فضای مجازی نوشته اند 
و در نــگاه اول و بــا توجه تیتــری که این 
انتخاب کرده اند، مربوط می شود  رســانه ها 
به معرفی فروشــندگان فیلترشــکن اما در 
بطن این نامه سه صفحه ای مخالفت با رفع 
فیلترینگ دیده می شود؛ البته این مخالفت 
آنقدر روشن بیان شــده که نیازی به دیدن 
بطن آن هم نیســت و علنا مخالفت خود را 

اعلام کرده اند.
نامه ای بدون هویت

اما نکته مهمتر، افراد امضاکننده این نامه 
اســت؛ در واقع هویت نامه مذکور مشخص 
نیست و کســی خبر ندارد که امضای پای 
نامه چه کســانی هســتند. احتمــالا باید 
جزو نمایندگانی باشــند که داعیه شفافیت 
حداکثــری دارند و در این مواقع شــفافیت 

موضوعی بدون اولویت می شود.
پیگیری هــای این رســانه در راهروهای 
مجلس، نشــان می دهد رضا تقی پور، حمید 
رسایی و قاسم روانبخش سه نماینده تندرو، 
تنها چهره های پشت پرده این نامه هستند 

که نامشان به میان آمده است.
البته ایــن نامه هم احتمــالا مانند نامه 
دعوت از ابراهیم رئیســی بــرای حضور در 
انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم باشد که 
در مجلس یازدهم منتشر و ادعا شد که بیش 
از ۲۲۰ امضــا دارد؛ اما هرگز امضاکنندگان 

این نامه مشخص نشدند. 
امضاکنندگان نامه، در همان ابتدا نگرانی 
خــود از رفــع فیلترینــگ را اینگونه بیان 
کرده انــد: »گزارش ها، حکایــت از این دارد 
که در روزهای آینده موضوع فعالیت مجدد 
و )بی قید و شرط( سکوهای مجازی خارجی 
که در گذشــته به دلیل تخلفات گسترده و 
ارتکاب جرایم اخلاقی، نقض حریم خصوصی 
شــهروندان، جاسوســی به نفع دشــمنان، 
اقدامات تروریســتی گوناگــون برابر قوانین 
موجود کشــور ادامه فعالیــت آنها منوط به 
معرفی نماینده و رعایــت قوانین و مقررات 
کشور شــده بود، در شــورای عالی فضای 

مجازی، بررسی می گردد.«
آنهــا خیلی بی تعــارف »طــرح چنین 
مســأله ای، آن هم در ایــن روزها و ماه های 
حســاس منطقه و جهان« را »جای تعجب 
فراوان« دانسته اند و رفع فیلترینگ را »هدیه 
شگفتانه ای به دشمنان در جنگ نرم برعلیه 

ملت ایران« معرفی کرده اند. 
نگارنــدگان می گوینــد در زمانــی که 
»دشــمنان به دنبــال ایجاد اغتشــاش و 
آشــوب های اجتماعی در کشــور هســتند 
و ســکوهای مجازی آنها نیــز در فتنه های 

۱۳۸۸، ۱۳۹۶، ۱۳۹۸ و ۱۴۰۱ و بــه طــور 
کلی در طی سال های گذشــته نشان داده 
اند که دشــمن جمهوری اسلامی و مردم آن 
هستند، وجهی ندارد که با برخی رفتارهای 
نابجا، بســتر را برای آنهــا فراهم کنیم. زیرا 
چنین رفتارهایی، زیر پا گذاشــتن بدیهیات 
حکمرانی اســت.« در جــای دیگری از نامه 
آمــده که چطور می شــود غربی ها »جلوی 
انتقال دارو و غذا را بــه ایران گرفته اند« اما 
ابزارهای حاکمیــت گریز،  »برای توســعه 

بودجه های کلان اختصاص می دهند.«
آنها تاکید دارند که »اکثر فیلترشکن هایی 
که در داخل کشــور فعالیت می کنند، منشأ 
خارجی دارد و با پول پاشی غربی ها به صورت 
رایگان به دست کاربران ایرانی می رسد! لذا 
از شورای عالی فضای مجازی انتظار می رود 
برای برچیدن بســاط فیلترشکن فروش ها و 
افشــای عقبه آنها در کمترین زمان ممکن 

اقدام لازم را به عمل آورد.«
سنگی که علامت نزدن است

نویســندگان برای اعضای شــورا تعیین 
تکلیف هــم کرده اند و نوشــته اند: »تکلیف 
فعالیت یا عدم فعالیت ســکوهای خارجی 
در کشــورمان معلوم است؛ با در نظر داشتن 
اقتصادی  امنیتــی،  فرهنگی،  آســیب های 
و اجتماعــی قابل توجهی که در گذشــته 
از فعالیت بــی ضابطه این ســکوها تجربه 
کرده ایــم، عقل حکم می کند که حضور این 
سکوها در کشــورمان تنها در صورت تعهد 
آنها به ارزش های جامعه اســلامی و رعایت 
قوانین کشــورمان امکانپذیر اســت و اینکه 
نماینده رسمی داشته، دفتر  در کشــورمان 
نمایندگی تأسیس کنند، سرورهای مربوط به 
کاربران ایرانی را به داخل کشورمان منتقل 
نمایند و از انجــام اقدامات خصمانه بر علیه 
استقلال و امنیت کشــور خودداری کنند و 
به هیچ وجه در اقدامات تروریستی و جنگ 
ســایبری دشمنان بر علیه ملت بزرگ ایران 

کمک و همکاری نکنند.«
شرطی که نویسندگان برای نرم افزارهای 
خارجی گذاشته اند در واقع شرطی است که 
با توجه به شرایط موجود، مشخص است که 
عملی نمی شود. به عبارت دیگر، آنها سنگ 
بزرگی را به میــان آورده اند تا علامت نزدن 
باشد. در واقع رسانه ای کردن چنین نامه ای 
آن هم در ساعات منتهی به تشکیل جلسه، 
می توان گفت ایجاد فشار رسانه ای بر اعضای 
شــورای عالی فضای مجازی یکی از اهداف 
این نامه بوده اســت. اما گرچه به نام معرفی 
فیلترشــکن فروش ها منتشر شده اما بیشتر 
به نظر می رسد به کام دوستداران فیلترینگ 

بوده است.  

معاون اول رئیس جمهوری با تاکید بر 
ضرورت وقف علمی برای توسعه علم و 
فناوری و نوآوری و همچنین بهره گیری 
از فناوری های پیشرفته روز دنیا تصریح 
کرد: باید با همکاری ســازمان اوقاف و 
وزارتخانه های ذیربط یک نهضت جدی 

وقف علمی در کشور راه اندازی شود.
محمدرضا عارف در آیین اختتامیه اولین 
جشنواره ملی اعطای تندیس نیکوکاری ویژه 
تشکل های خیریه که در مرکز همایش های 
بین المللی هتل ارم برگزار شــد، با اشاره به 
اینکه در ســند چشم انداز بنا بود در منطقه 
جایــگاه اول در علم و فناوری باشــیم اما با 
این هدف گــذاری فاصله داریم،  افزود: یکی 
از علل اصلــی عدم توفیق در رســیدن به 
این هدف تخصیص منابع اســت و در همه 
برنامه های توسعه، پژوهش و فناوری اولویت 
داشت و بنا بود ســهم پژوهش و فناوری از 
تولیــد ناخالص داخلی حــدود ۳,۵ درصد 
باشــد اما در هیچ برنامه توسعه ای به بیش 
از ۱ درصد نرســیدیم. وی خاطرنشان کرد: 
مزیت اصلی کشور منابع انسانی است و اگر 
بنا باشــد تکیه همچنان بــر منابع دولت بر 
توسعه و پژوهش باشــد در آینده نیز با این 
وضعیت کنونــی روبرو خواهیم بود. عارف با 
بیان اینکه توسعه مدارس علمیه و همچنین 
علوم مختلف در قرون اول پس از ورود اسلام 
به ایران مرهون منابــع مردمی در آن زمان 
بود، گفت: فرهنگ وقــف به ویژه در بخش 
علمی ریشه در باورهای دینی ما دارد که باید 
صرف پیشــبرد علم و آموزش شود و توسعه 
علم نیاز به سرمایه دارد و عموما بودجه های 

محدود دولتی امکان تامین ندارد.
معاون اول رئیس جمهوری همچنین به 

نمونه های موفق وقف علمــی در قرن نوزده 
میلادی در اروپا اشــاره کرد و گفت: بخشی 
از دســتاوردهای بــزرگ علمی دنیا مدیون 
وقف های علمی در اروپا و کشــورهای غربی 
است که در حال حاضر نیز نمونه های معروف 

وقف علمی در جهان و آینده فعال هستند.
وی وقف مالی، معنوی و زیرساختی را از 
مدل های وقف در جهان توصیف و با اشــاره 
به نمونه های معــروف کنونی وقف علمی در 
جهــان ادامــه داد: در ایران بــه دلیل نبود 
شاخص های شفاف آمار دقیقی از میزان وقف 

در کشور نداریم.
عارف با بیان اینکه با اقدامات تلاشگران 
عرصه وقف و با همت خیرین مدرســه ساز  
در کشور طی دو سال آینده پرونده ساخت 
مدارس و کلاس های غیراســتاندارد بســته 
خواهد شد، افزود: باید از ظرفیت های خیرین 
مدرســه ساز در توســعه اماکن و تجهیزات 
دانشــگاهی و خوابگاه های دانشجویی بهره 
ببریم و دولت در این راســتا وظیفه تدوین 
سیاست گذاری و راهبردها، ارائه مشوق های 
مالیاتی، تهیــه چارچوب قانونــی امور عام 

المنفعــه و ارائه برنامه عملی برای تحقیقات 
و توسعه علم را بر عهده دارد.

معاون اول رئیــس جمهوری تاکید کرد: 
اگر در اجــرای نظر واقف کوتاهی کنیم آثار 
بسیار مخربی دارد. وی همچنین در خصوص 
برنامه عملی برای تحقیقات و توســعه علم 
تصریح کرد: باید همکاری جدی بین خیرین 
و دولت باشــد و طی یک ساز و کار توافقی 

مسائل خود را حل کنند.
عارف بــا قدردانی از برگــزار کنندگان 
جشنواره و اقدام ارزشمند تندیس نیکوکاری 
افــزود: با ســاماندهی خیریــن و تعامل و 
همفکری با این بخش از جامعه امر خیر در 
کشور گسترش می یابد و امیدواریم بتوانیم 
در چارچوب اســناد بالادستی و با توجه به 

تنگناها خیرین را ساماندهی کنیم.
معاون اول رئیس جمهــوری در ابتدای 
سخنان خود اولین جشــنواره ملی اعطای 
تندیس نیکوکاری را ابتکاری ارزنده و ریشه 
در فرهنگ ایرانی و اسلامی دانســت و تاکید 
کرد: کار بســیار بزرگ و ســختی است که 
باتوجه به تعدد موسســات خیریه در کشور 

بتوان یک خــوب را در میان خوبان انتخاب 
کرد و خوشــبختانه انگیزه همه خیرین در 
کشور معنوی و خدمت به خدا و خلق خداوند 
اســت. وی با قدردانی از حجت الاســلام و 
المسلمین خاموشی برای ساماندهی و سامان 
خوب به امور وقف و خیریه در کشور اضافه 
کرد: خیریه ریشــه در ذات مردم و فرهنگ 
ایرانیان دارد که خیرین علاقه ای به معرفی 
خود در ســطح جامعه ندارند اما باید چنین 
جشــنواره هایی برای نشان دادن تلاش های 
آنان به آحاد جامعه برگزار شود و ادامه یابد.

عارف با اشــاره بــه دو تعریف محدود و 
ضروری و همچنین پویا از وقف در کشــور 
ادامه داد: در وقف محدود یک خیر بخشــی 
از اموال و سرمایه خود را در مقطع خاصی از 
زمــان وقف امر خیر می کند اما در نوع دیگر 
برخی از خیرین مصر به بهره برداری از کار 
خیــر خود بوده اند کــه وقف های محدود و 
خاص در طول قرن های گذشــته در کشور 
انجام شده است اما خیرین باید به نیازهای 
اجتماعی مردم آگاه باشند و واقف متناسب با 

شرایط زمانی وقف کند.
معــاون اول رئیس جمهوری همچنین با 
اشــاره به نمونه های موفق وقف در ساخت 
کلاس های درسی و نهضت سواد آموزی در 
کشور و با بیان اینکه راهبرد انقلاب اسلامی از 
روزهای ابتدایی فرهنگــی و آموزش علم و 
فناوری بود، اضافه کرد: برخی از شاخص های 
اول انقلاب در زمینه ســواد آموزی به هیچ 
عنوان قابل مقایسه با زمان کنونی نیست و 
از همان روزهای ابتدایی قرار بود در آموزش 
عالی خود اتکا شــویم که مقدمه آن وزارت 
آموزش و پرورش اســت و نرخ بیسوادی در 

آن سالها بسیار نگران کننده بود.

پزشکیان گوگل پلی و واتس آپ را آزاد کرد

ضربه سخت به تندروها و کاسبان فیلترینگ

عارف:

 نهضت وقف علمی  در کشور راه اندازی شود

قدم اول برای مقابله با دشمن
 ایجاد انسجام و وحدت  داخلی است

رئیس جمهوری ضمن تشکر از تلاش و فعالیت گمنامانه کارکنان و مدیران 
وزارت اطلاعات، گفت: اجر شما به خاطر اعتقادتان با خداست، دشمن خارجی 

نمی تواند ما را به زانو درآورد و با قدرت پیش خواهیم رفت.
مسعود پزشکیان در دیدار با معاونین و مدیران وزارت اطلاعات به مناسبت 
چهلمین ســال تأسیس این وزارتخانه، قدم اول برای مقابله با دشمن را ایجاد 
انســجام و وحدت در داخل کشور دانســت و تصریح کرد: اگر مردم را همراه 
خودمــان کنیم، هیچ قدرتی نمی تواند ما را زمین گیر کند و مشــکل هم پیدا 
نمی کنیم. باید مردم را داشته باشیم و مشکلات مردم را مشکل خودمان بدانیم 
و برایش راه حل داشته باشیم. باید در عمل هر چه را که گفتیم، همانطور عمل 
کنیم. رئیس جمهوری با تأکید بر ضرورت ایجاد امید در جامعه افزود: باید کاری 
کنیم که مردم نســبت به حکومت و نسبت به آینده کشور امیدوار شوند. من 
از شــما برای ایجاد امید، آرزو و پایبندی مردم به کشور کمک می خواهم؛ باید 
بررسی شود آیا به افرادی که مسئولیت داده ایم، درست کار کرده اند یا نه؟ باید 
جواب بدهیم که چرا قدرت داشتیم، ولی مشکل را حل نکردیم، باید مملکت را 
به دست افرادی که توان مدیریت و تخصص خوبی دارند، بسپاریم. در پایان این 
جلسه، رئیس جمهور ضمن تشکر از زحمات سربازان گمنام امام زمان)عج( در 
وزارت اطلاعات تأکید کرد: از همه ی این بحران ها با باور و اعتقادی که هست  

بیرون خواهیم آمد؛ انشاءالله.

پزشکیان:
 عزم دولت ایران

 برای تکمیل راهگذر شمال-جنوب جدی است
رئیس جمهوری در دیدار معاون نخست وزیر روسیه درباره گسترش روابط 
دوجانبــه و راهکارهای تســریع و تکمیل راهگذر راهبردی شــمال - جنوب 
گفت وگو کرد. مسعود پزشکیان در دیدار آقای »ویتالی ساویف« معاون نخست 
وزیر روسیه با بیان اینکه اجرای خط آهن رشت-آستارا در چارچوب توافقنامه 
فیمابین ایران و روســیه در اولویت برنامه های ما اســت و مصمم به اجرای آن 
هستیم، افزود: ایران به مفاد این توافقنامه پایبند است و طرف روسی می تواند 
هر چه سریع تر نقشه برداری ها از مسیر و مقدمات اجرای پروژه را آغاز کند. ما 
مطابق توافق، تملک اراضی مسیر و ارائه اسناد و تعهدات را در زمان مقرر انجام 
خواهیم داد. رئیس جمهوری تصریح کرد: دولت ایران بر اجرای این توافقنامه 

تأکید دارد و وزیر راه و شهرسازی ما مسئول پیگیری این توافقنامه است.
معاون نخست وزیر روســیه نیز در این دیدار ضمن ابلاغ سلام گرم رئیس 
جمهور و نخست وزیر کشورش به دکتر پزشکیان، از وی برای سفر به روسیه در 
روزهای ابتدایی سال ۲۰۲۵ دعوت به عمل آورد و گفت: دولت روسیه خود را 

برای این سفر و مذاکرات و توافقات آن آماده می کند.
»ویتالی ســاویف« با اشــاره به توافقنامه اجرای خط آهن راهگذر آستارا-
رشــت، بر اراده دولت متبوعش برای اجرای این توافقنامه تأکید کرد و اظهار 
داشت: طرف روسی خط اعتباری لازم را تأمین کرده و ضمن همکاری با دولت 
آذربایجان برای کریدور شــمال-جنوب خواهان اجرای این توافقنامه از سوی 
ایران اســت. وی با اشــاره به اینکه دولت روسیه خواستار سرعت بخشیدن به 
روند اجرای این توافق است، گفت: روسیه و آذربایجان با هم توافق کردند، آن 
بخش از این خط آهن که در خاک آنها قرار دارد، مدرن و به روزرسانی شود و از 
دولت ایران نیز می خواهیم که به تأمین تمهیدات لازم برای مدرن و نوســازی 
این خط در خاک کشورش کمک کند. معاون نخست وزیر روسیه حمل و نقل 
کالا از روســیه به ایران و بالعکس را  رو به رشــد توصیف کرد و اظهار داشت: 
انتظار می رود با اجرای توافقنامه خط آهن آستارا-رشت بتوانیم در مرحله اول به 

ظرفیت انتقال ۱۵ میلیون تن کالا میان دو کشور برسیم.

حسین زاده:
 توانمندسازی مناطق کم برخوردار 

از اولویت های دولت است
معاون رئیس جمهوری در امور توسعه روستایی و مناطق محروم کشور گفت: 
توانمندســازی مناطق کم برخوردار و روستایی از اولویت های دولت چهاردهم 

است و برنامه های هدفمند و متنوعی برای تحقق این امر اجرا خواهد شد.
به گزارش ایرنا، عبدالکریم حسین زاده در جمع مدیران دستگاه های اجرایی 
خراســان شــمالی اظهار کرد: رئیس جمهور همواره بر توانمندی مناطق کم 
برخوردار و روستایی تاکید دارد و اجرای برنامه های متنوع در دستور کار است.

وی با بیان اینکه روند توســعه روستایی و محرومیت زدایی دو امر متفاوت 
اســت، گفت: موازی کاری ها باعث شــده تا بهره وری ها به شدت کاهش یابد 
اما درصدد هســتیم این موازی کاری ها به حداقل برســد. حسین زاده انجام 
کار تیمــی را مهمترین اقدام برای افزایش بهره وری دانســت و بیان کرد: هر 
دستگاه اجرایی از ظرفیت های بالقوه خود در این راه استفاده کند. معاون رئیس 
جمهوری در امور توســعه روستایی و مناطق محروم کشور تصریح کرد: شعار 
دولت وفاق نیز انجام کار گروهی اســت و مردم خروجی کارهای ما را باید در 
عمل ببینند. وی با اشاره به هدفگذاری های معاونت توسعه روستایی و مناطق 
محروم از ســوی رئیس جمهور، گفت: ساخت مدارس در کنار افزایش کیفیت 
آموزش با استفاده از توسعه مشارکت، ساخت خانه بهداشت و سالن های ورزشی 
به عنوان اهداف مهم از ســوی رئیس جمهور تعیین شــده است. حسین زاده 
خاطرنشــان کرد: به دنبال ایجاد صنایع خرد و اشتغال پایدار هستیم بنابراین 

تسهیلات بدون هدف پرداخت نمی شود.

 مهاجرانی:
افزایش قیمت ها 

متناسب با قدرت خرید مردم خواهد بود
ســخنگوی دولت، با بیان اینکه جلســات تنظیم بازار به طور مرتب برگزار 
می شــود، گفت: تلاش دولت بر این اســت که کمک کنــد افزایش قیمت ها 
متناســب با قدرت خرید مردم باشــد. به گزارش ایرنــا، فاطمه مهاجرانی در 
نشست خبری هفتگی با خبرنگاران که همزمان با بیست و پنجمین نمایشگاه 
بین المللی مخابرات، فناوری اطلاعات و اقتصاد دیجیتال در محل نمایشــگاه 
بین المللی تهران برگزار شد، افزود: تلاش دولت این است که مراقبت کند توان 
خرید مردم کمتر نشــود و در صورت نیاز با توجه به شــرایطی که وجود دارد 
بســته های حمایتی متناسب با شرایط، داده خواهد شد. مهاجرانی با بیان این 
که بهبود وضعیت معیشــت جزو مطالبات به حق مردم است، گفت: در پیش 
نویس بودجه  که توسط دولت به مجلس ارائه شده است، افزایش ۲۰ درصدی 
حقوق که با میانگین جوانی جمعیت و ضرایب اعمال شده روی آن میانگین ۲۸ 
درصد خواهد بود، پیش بینی شده است و در همین رابطه درمورد بخشودگی 
مالیاتی هم تا دو برابر ســال گذشته روی این موضوع کار شد به جهت اینکه 
بتواند مقداری به معیشت مردم کمک کند. سخنگوی دولت با قدردانی از مردم 
بخاطر پیوستن و حمایت از پویش دو درجه کمتر با هدف کمک به حل مشکل 
ناترازی انرژی، گفت: درمورد پویشــی که رئیس جمهور با عذرخواهی از مردم 
بخاطر مشکلات ناشی از ناترازی انرژی آغاز کردند، بخاطر سختی هایی که برای 
مردم ایجاد شد و همینطور از صنعتگران عزیزمان به جهت مشکلاتی که برای 
آنها ایجاد شد عذرخواهی می کنیم و امیدوار هستیم که با کمک هم بتوانیم از 
این فضایی که در آن هستیم عبور کنیم. به گفته وی، با پیوستن مردم به پویش 
دو درجه کمتر، ۵ درصد در مصرف گاز و ۳ درصد در مصرف برق صرفه جویی 
شده است. مهاجرانی درمورد عذرخواهی پزشکیان از مردم، گفت: البته قبل از 
این دولت هم برخی روسای جمهور راجع به موارد دیگری از مردم عذرخواهی 
داشــته اند. سخنگوی دولت در ابتدای سخنان خود با اشاره به برگزاری هفته 
پژوهش و نمایشگاه فناوری در روزهای پایانی آذرماه، افزود: این دولت دو شعار 
داشت که یکی از آنها وفاق و دیگری کار کارشناسی بود، کار کارشناسی قاعدتاً 
از خروجی پژوهش حاصل خواهد شد و در واقع مقدار زیادی از خروجی هایی 
کــه در بازارها دیدیم می تواند به آن چیزی کــه در عرصه زندگی مردم از آن 
استفاده کنیم تبدیل شــود.  مهاجرانی به بهره برداری از ۱۵۰ کیلومتر پروژه 
بزرگراهی تا نوروز ۱۴۰۴ اشاره و تصریح کرد: با اجرای این طرح که در قسمتی 
از آن رفع گلوگاه های مســیر است، بیش از ۵۰۰ کیلومتر بزرگراهی در اختیار 
مردم قرار خواهد گرفت.  سخنگوی دولت به حضور رئیس جمهور در اجلاس 
دی ۸ در کشــور مصر اشاره و تاکید کرد: این اجلاس فرصتی پدید آورد برای 
اینکه رئیس جمهور بتواند با روســای سایر کشورهای اسلامی در حال توسعه 
گفتگو داشته باشد و در مسیر دیپلماسی که طبیعتاً همیشه یکی از موضوعات 

جدی ما هست گام موثری را بردارند.

دولت

فرمانده سپاه حفاظت هواپیمایی: 
در ۴۰ سال گذشته 

هواپیماربایی نداشتیم
فرمانده ســپاه حفاظت هواپیمایی گفت: در ۴۰ ســال 
گذشته مشــکلی در صحنه صنعت هوانوردی که بخواهد 
نیروهای ســپاه در پروازها حضور داشته باشند و عملیات 
هواپیماربایی انجام شــود ، نداشتیم. به گزارش ایرنا، سردار 
سرتیپ دوم پاســدار هادی ملانوری به مناسبت چهلمین 
سالگرد تاسیس سپاه حفاظت هواپیمایی به فرمان حضرت 
امــام خمینی )ره( گفــت: با صدور فرمــان تاریخی رهبر 
معظم انقلاب اســلامی جهت حضور سپاه پاسداران انقلاب 
اســلامی در مجموعه فرودگاه ها هواپیماهای مسافربری و 
صنعت هوانوردی کشور این ماموریت در ۴۰ سال گذشته 
بدون یک لحظه توقف توسط رزمندگان سپاه پاسداران انجام 
شده است. وی افزود: ماموریت ما در ۴۰ سال گذشته برغم 
تهدیدات و تحرکات معارضین، گروهک های معاند و منافق 
و عملیاتی که توسط آنها انجام شده، موفق بوده و مشکلی 
در صحنه صنعت هوانوردی که بخواهد نیروهای ســپاه در 
پروازها حضور داشته باشند و عملیات هواپیما ربایی انجام 
بشود نداشتیم. فرمانده سپاه حفاظت هواپیمایی ادامه داد: 
امروز با توجه به تهدیدات نوظهور و با توجه به رشــد علم و 
تکنولوژی و تهدیدات متصور همچنان مثل گذشته آمادگی 
مقابله با تهدیدات را داریم و در این صحنه چند هزار نیروی 
متخصص متعهد آموزش دیده و مجرب تربیت شده است. 
وی تصریــح کرد: در نحوه عملیــات و صحنه ماموریت در 
مجموع، سپاه حفاظت هواپیمایی در ۴۰ سال گذشته،۷۷ 
شهید تقدیم کرده است. شهدای ما از زمان دفاع مقدس و 
عزیزانی که در بعضی پروازها حضور داشتند تقدیم انقلاب 

اسلامی شده است. 
سردار سرتیپ دوم پاسدار ملا نوری افزود: نمونه بارز این 
شــهدا که در کنار مردم عزیز حاضر بودند در سال ۶۷ در 
هواپیمای ایرباس جمهوری اسلامی ایران برفراز خلیج فارس 
بود که در ارتفاع ۱۲ هزارپایی توســط ارتش تروریســتی 
آمریــکا این هواپیما هدف قرار گرفــت و ۲۹۰ نفر از مردم 
عزیز، کارکنان پروازی و گروه امنیت پرواز در کنار مردم بر 

فراز آسمان پرپر شدند.
فرمانده سپاه حفاظت هواپیمایی ادامه داد: از ۷۵ فرودگاه 
کشــور امروز در ۶۸ فرودگاه که عملیاتی است همکاران ما 
حاضر هســتند و در جهت تامین آرامش مســافرین انجام 
وظیفه می کنند. حدود ۴۴ میلیون نفر مسافر سالانه در این 
فرودگاه ها مورد بازرســی قرار می گیرند که پروازها در یک 
شــرایط امن و آرام برای مسافرین انجام شود. وی در ادامه 
درباره حوزه کشفیات، گفت: بیش از ۲۰۰ مورد اقلام متعدد 
این کشــفیات بوده است از ســلاح گرم و سرد تا بعضی از 
وسایلی که می تواند تهدید باشد به عنوان مثال مایعاتی که 
منجر به تهدید هواپیما و مســافرین شود، از گازهای اشک 
آور گرفته تا مایعاتی که ورودشان به هواپیما ممنوع است. 
فرمانده ســپاه حفاظت هواپیمایی گفت: امروزه حدود ۳۰ 
شــرکت داخلی و به تعداد حــدود ۲۰ ایرلاین خارجی در 
خطوط هوایی کشور فعال هســتند همه اینها در راستای 
حفظ امنیت و آرامش مســافران در روی زمین و در طول 
پرواز توســط همکاران ما در سپاه پاســداران مورد چک و 

بازرسی قرار می گیرد.

وزیر دفاع:
 فناوری های بدیعی برای ارتقای توان 

بازدارندگی و غافلگیری دشمن
 به کار خواهیم گرفت

نشست مشترک وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح 
و معاونان و روســای ســازمان های این وزارتخانه با اعضای 
کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اسلامی  برگزار شــد. به گزارش ایسنا، امیر عزیز نصیرزاده 
وزیر دفاع در این نشست با اشاره به راه اندازی مرکز نخبگانی 
وزارت دفاع در ســطح داخلی و ملی، گفت: متناسب با نیاز 
نیروهای مسلح و کشور به دنبال فناوری های بدیعی هستیم 
که بتواند تــوان بازدارندگی ما را ارتقاء دهد و دشــمن را 
غافلگیر کند. در این نشســت به بررسی موضوعات مرتبط 
با امنیت ملی، تحولات منطقه ای و بین المللی و برنامه های 
وزارت دفاع در حوزه ارتقای توان دفاعی کشور پرداخته شد 
و گزارشی هم از دســتاوردهای چهار ماهه وزارت دفاع در 
زمینه فناوری های نظامی و سایر اقدامات پشتیبانی دفاعی 
ارائه شد که بر لزوم تقویت و استمرار آن با حمایت و تعامل 

وزارت دفاع و مجلس تاکید شد.
 ابراهیم عزیزی رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس نیز در این نشســت با تقدیر از تلاش های 
وزارت دفاع برای توســعه و تقویت بنیــه دفاعی نیروهای 
مســلح، گفت: وزارت دفاع پیشــران تولید قدرت و اقتدار 
دفاعی ایران اسلامی است و امیدواریم روز به  روز بر توفیقات 
این مجموعه بزرگ در راســتای نیل به اهداف عالی نظام 
اسلامی افزوده شــود. وی بر اجرای برنامه های وزرات دفاع 
متناسب با برنامه هفتم توسعه، ارتقای کمی و کیفی تولید 

محصولات دفاعی توسط وزارت دفاع تاکید کرد. 

استقبال سفیر پاکستان
 از گسترش روابط دریایی با ایران

ســفیر پاکستان در ایران گفت: از حضور ناوگروه نیروی 
دریایــی پاکســتان در منطقه یکم نیــروی دریایی ارتش 
جمهوری اســلامی ایران که موجب تحکیم روابط دو کشور 
شده است، خرسندیم. به گزارش روابط عمومی ارتش، محمد 
مدثر تیپو سفیر پاکستان در کشورمان، در مراسمی که در 
حاشیه پهلوگیری ناوگروه پاکستان در منطقه یکم امامت 
نیروی دریایی و با  حضور وابستگان نظامی و سفرای سیاسی 
کشورهای دوســت، برگزار شــد، گفت: از حضور ناوگروه 
نیروی دریایی پاکستان در منطقه یکم نیروی دریایی ارتش 
جمهوری اســلامی ایران که موجب تحکیم روابط دو کشور 

شده است، خرسندیم. 
ســفیر جمهوری پاکســتان در ادامه افزود: اشتراکات 
فرهنگــی و مذهبی کشــورهای جمهوری اســلامی ایران 
و پاکســتان، موجب تعمیق روابط دو ملت می شــود. وی 
در پایان خاطرنشــان کرد: حضور ناوگــروه نیروی دریایی 
پاکستان در این منطقه یکم، صرف حضور نظامی نیست و 

روح ملت ما همراه ناوگروه حضور دارد.

اهدای نماد ارتش 
به لاریجانی و  عراقچی

نماد ارتش از سوی معاون هماهنگ کننده ارتش به علی 
لاریجانی و عباس عراقچی اهدا شــد به گزارش ایسنا، در 
چهاردهمین همایش سراسری مسئولان و هادیان سیاسی 
نیروهای مســلح که صبح امروز - ســه شــنبه - در مرکز 
همایش های کوثر سازمان عقیدتی سیاسی ارتش جمهوری 
اســلامی ایران برگزار شد، نماد ارتش توســط امیر دریادار 
سیاری معاون هماهنگ کننده ارتش به علی لاریجانی مشاور 
مقام معظم رهبری و عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام و 

عباس عراقچی وزیر امور خارجه اهدا شد.

دفاعی


